
A „Droghasználók a börtönben” címû 
konferencia tartalmi összefoglalója

„Droghasználók a börtönben. Problémafeltárás, kezelés és ártalom-
csökkentés” címmel rendezte meg a budapesti Kossuth Klubban –
2008. november 20-án – a Magyar Addiktológiai Társaság II. Temati-
kus Konferenciáját, amely rendkívüli érdeklõdés mellett, mintegy
kétszáz fõs (fele részben a büntetés-végrehajtási szervezet által dele-
gált) hallgatóság részvételével zajlott le. 

A rendezvény védnökei Juhász Gábor, az Igazságügyi és Rendészeti Minisztérium
államtitkára, dr. Kökényesi Antal bv. altábornagy, a büntetés-végrehajtás országos pa-
rancsnoka, illetve Portörõ Péter, a Szociális és Munkaügyi Minisztérium fõosztályveze-
tõ-helyettese voltak. A tanácskozás megrendezését a Büntetés-végrehajtás Országos
Parancsnoksága, valamint a Connections Projekttel együttmûködésben a Szociális és
Munkaügyi Minisztérium támogatta.

A konferencia Juhász Gábor, Csóti András bv. vezérõrnagy, a büntetés-végrehajtás
országos parancsnoka stratégiai és koordinációs helyettese, Portörõ Péter, továbbá dr.
Csorba József, a Magyar Addiktológiai Társaság elnöke rövid megnyitójával vette kez-
detét. (A megnyitó beszédeket tartalmazó rész levezetõ elnöke dr. Demetrovics Zsolt, a
Magyar Addiktológiai Társaság fõtitkára volt.)

Az elsõ elõadást Paksi Borbála, a Budapesti Corvinus Egyetem Magatartástudomá-
nyi és Kommunikációelméleti Intézet Viselkedéskutató Központjának kutatója tartotta, aki
a 2004-es, illetve a jelenleg is zajló kutatás adatainak összehasonlítása alapján vázolta fel
a droghasználat változásait a magyarországi börtönökben. A következõ elõadó, Novák
Zoltán bv. õrnagy, a BVOP Biztonsági és Fogvatartási Ügyek Fõosztálya kiemelt fõrefe-
rense a hazai börtönökben elõállított – amúgy legális anyagokból készített – bódítószere-
ket mutatta be. Huller Ervin, a Budapesti Fegyház és Börtön osztályvezetõje „A szerhasz-
nálat kanalizációi a büntetés-végrehajtásban” címû elõadásának központi kérdése az volt,
hogy a börtönpszichológusoknak mely problémákkal kell megküzdeniük, amikor a drog-
függõ fogvatartottakkal foglalkoznak. (A konferencia ezen szakaszának levezetõ elnöke
dr. Szemelyácz János, a Magyar Addiktológiai Társaság elnökhelyettese volt.)

A tanácskozás egy újabb tematikus részében Takács István Gábor, a Társaság a Sza-
badságjogokért és Drogprevenciós Alapítvány munkatársa – „A vérrel és szexuális úton
terjedõ fertõzésekhez kapcsolódó kockázati magatartások, kábítószer-használat és a rájuk
adott válaszok a magyar büntetés-végrehajtási intézményekben: elõzetes eredmények”
címû elõadásában – intravénás droghasználók kikérdezésével készült kutatásának ered-
ményeirõl számolt be. Fliegauf Gergely bv. õrnagy, az RTF Bv. Tanszékének tanára a
fogvatartottak illegitim nyugtatószer használatnak – nevezetesen a Rivotril-használat –
sajátosságait elemezte elõadásában. (Ennek a tartalmi szakasznak a levezetõ elnöki tiszt-
jét dr. Csorba József, a Magyar Addiktológiai Társaság elnöke látta el.)
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Az ebédszünetet követõen dr. Huszár László bv. dandártábornok, a BVOP fõosztály-
vezetõje elõadásában a nemzetközi trendekbõl kiindulva határozta meg a magyar bünte-
tés-végrehajtás kábítószer–stratégiájának lehetséges irányait. Dr. Benke Bálint, az Igaz-
ságügyi Megfigyelõ és Elmegyógyító Intézet osztályvezetõ fõorvosa a „Kábítószer-füg-
gõség miatti gyógykezelés lehetõsége börtönben” címû elõadásában – amelynek társszer-
zõje dr. Antal Albert fõigazgató fõorvos volt – a drogfüggõ fogvatartottak kezelésének
az IMEI-ben folyó gyakorlatáról beszélt. Topolánszky Ákos, a Nemzeti Dogmegelõzési
Intézet igazgatóhelyettese a kábítószer-használó elítéltek börtönbeli, illetve a szabadulá-
suk utáni közösségi kezelésének legjobb európai gyakorlatait tekintette át. (A konferen-
cia e részének levezetõ elnöke dr. Heylmann Katalin ny. bv. o. dandártábornok, a BVOP
Egészségügyi Fõosztályának vezetõje volt.)

A tanácskozás utolsó szakasza a téma gyakorlati vonatkozásait volt hivatott feltárni.
Elsõként Mohácsi Csaba bv. zászlós, a Budapesti Fegyház és Börtön biztonsági tisztje
az Intézet kábítószer-prevenciós körletének mûködését mutatta be (a prezentációt Makai
Tibor bv. õrnagy, a körlet vezetõ nevelõje készítette). Ezután Fiáth Titanilla, a Budapes-
ti Fegyház és Börtön pszichológusa a börtönben folyó, a kábítószer-használat kezelését
célzó elterelõ program gyakorlati problémáit elemezte a kollégáival – Kovács Ferenccel
és Nemszilaj Anitával – közösen készített prezentációja alapján. A legutolsó elõadó
Horváth Tibor, a Reménység Alapítvány „Bázis Szenvedélybetegek Közösségi Ellátá-
sa” szolgálat munkatársa volt, aki a civil szervezetnek – a pécsi Fiatalkorúak Regionális
Bv. Intézetében alkalmazott – önsegítõ programja tapasztalatait osztotta meg a hallgató-
sággal. (Az utolsó tartalmi szakasz levezetõ elnöke dr. Felvinczi Katalin, a Nemzeti
Drogmegelõzési Intézet igazgatója volt.)

Ezt követõen – vitát kezdeményezve – dr. Szemelyácz János foglalta össze a konfe-
rencia fõbb témáit. A felszólalók közül volt, aki a büntetés-végrehajtás személyi állomá-
nyának képzése fontosságát hangsúlyozta, s volt, aki a civil szervezetek börtönbeli sze-
repének jelentõségét emelte ki. 

A vitát mintegy összefoglalva dr. Csorba József kifejtette, hogy a Magyar Addik-
tológiai Társaság szívesen venne részt a büntetés-végrehajtás személyzetének szakirányú
képzésében, illetve továbbképzésében; dr. Heylmann Katalin pedig elmondta, hogy –
noha a büntetés-végvégrehajtás jelenleg is széles körben veszi igénybe a civil szerveze-
tek szolgáltatásait – nyitott mindenfajta együttmûködésre.

Végezetül megállapíthatjuk, hogy a konferenciát szervezõ Magyar Addiktológiai Tár-
saság témaválasztása kitûnõnek bizonyult; a tanácskozáson magas szintû elõadások
hangzottak el; a rendezvény nemcsak a különbözõ nézetek kifejtésére nyújtott jó alkal-
mat, hanem azok ütköztetésére és – ami ennél még fontosabb – közelítésére is. 

A Szerk.
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